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Dnnepi megemSékezések 
A Magyar Képzőművészek rektora vette át, majd Dési 

Szabad Szervezete rnegala- Huber Istvánné, a szervezet 
kulásának 40. évfordulója első titkára' emlékezett a 
alkalmából ünnepséget ren- megalakulás napjaira, hetei-
dezett kedden Budapesten a re. 
Képzőművészek, Iparművé- A Fészek Művészklubban 
szek és Művészeti Dolgozók a Képzőművészek, Iparmű-
Szakszervezete. Az ünnepsé- vészek és Művészeti Dolgo-
geken visszatekintettek az zók Szakszervezetének el-
elmúlt négy évtizedre, tisz- nöksége ünnepi ülést tartott. 
telettel adóztak a szervezet Simó Tibor. a Művészeti 
alapítói, az 1919-es hagyó- Szakszervezetek Szövetségé-
mányok folytatói és megújí- nek főtitkára mondott be-
tói emlékének. szédet. hangsúlyozta, hogy a 

A Képzőművészeti Főisko- képzőművészek szervezete a 
Ián a négy évtizeddel ez- felszabadulást követő első 
előtti eseményt megörökítő hónapokban elősegítette azt 
emléktáblát helyeztek el. Az is, hogy a képzőművészek 
ünnepsegen Orosz Sándor, a munkához láthassanak. Az 
szakszervezet titkára kö- ünnepi ülésre az 1945-ös 
szöntötte a művészeket, il- választmány tagjait, illetve 
letve a szabad szervezet a megalapítás óta tag művé-
egykori munkásait, tisztség- szeket hívták meg. akiknek 
viselőit. Az emléktáblát So- emlékplaketteket nyújtottak 
mogyi József. a főiskola át. (MTI) 

Tájékoztató 
Tegnap, kedden délután 

Szegeden, a Csongrád me-
gyei tanács épületében gaz-
dasági vezetők tehettek föl 
kérdésekét az új keresetsza 

Domaszéki dilemmák 
Csak az otthon és a második gazdaság ? 

Eltelt az első esztendő a járások megszűnése óta. 'A 
közvégi tanacsok azóta nagyobb önállóságot élveznek, más 

bályozéssal kapcsolatban ] r e w d S 2 e r i n t keU nemcsak dolgozniuk, hanem gondolkod 
a u 4 a ».arna ' | muk is. Ezek a változások természetesen hosszabb tolya-

az Aliami Ber- es Múmia- i atba agyazódiwk. többségük ezután fog kiteljesedni. Egy 
ügyi Hivatal elnökének. A 
szó szoros értelmében rész-
letkérdesek hangzottak el, 
hiszen a keresetszabályozás 
három választható formájá-
val kapcsolatban (központi, 
keresetszint és keresetnövek-
mény szabályozás) már va-
lamennyi elv tisztázott. 

olyan. Szegedhez közeli kis település gondjairól beszél-
gettünk a domaszéki tanácshazán, amelyik kezdeni szeret-
ne valamit az önállóságával Dobó Szilveszter tanácselnök, 
dr. Kozma Mariann vb-titkár. és Tombácz Géza. a ta-
nács immár nyugdíjban levő anyakönyvvezetö-mindenese 
vállalta, hogy a nyilvánosság előtt gondoljuk végia lehe-
tőségeiket. 

A pénz nem lesz 

Mit szeretne a vevő ? 
Tízezernél több közönség- Alföldi Cipőgyár termékei-

szavazat ismeretében folyta- nek is. 
tódott kedden a pécsi orszá- A Sabaria különösen bé-
gos bőr- és cipőipari szak- bi-, gyermek-, lányka- és 
vásáron a gyártók és termé- fiúcipőivel, a MINO a höl-
keik iránt érdeklődő keres- gyek számára készített mo-
kedelmi vállalatok képvise- delijeivel, a Tisza pedig fér-
lőinek tárgyalása. Az ötödik f i - és szabadidő-cipőivel hó-
pécsi cipőbörzén — amelyen dította meg a közönséget. A 
több mint 6 millió pár láb- férfiak számára tervezett 
beli gyártásáról, illetve érté- lábbelik közül leendő viselő-
kesítéséről köt megállapodá- ik egyébként a Bonyhádi Ci-
sokat a két fél — a közön- pőgyár termékeit tartották a 
ség minden eddiginél na- legszebbeknek. A szakvásá-
gyobb számban nyilvánítót- ron kiállított munkacipők, 
ta véleményét. Legtöbbjük- n ő i é s férfiszandálok, vala-
nek a Sabaria. a Duna, a . , , . ,. . ,, , . . . 

„„.' . . ' . - mint a ferficsizmak es alkal-
Tisza es a Minőségi Cipő-
gyár kollekciója tetszett. m i cipők választékát a kö-
Ezeken kívül sikerük volt az zönség szűkösnek találta. 

Az államtitkár a tájékoz- j J Q K K 
tató elején rövid előadást 
tartott arról, hogy a gazda-
ságirányítási rendszer to-
vábbfejlesztése során né-
hány év múlva döntó lépés-
re kerül sor: az összes gaz-
dálkodó egység a legkorsze-
rűbb szabályozást, a kere-
setszintet választhatja, vagy-
is abba kerül. Ez a célkitű-
zés összefügg azzal az elkép-
zeléssel, hogy a munkaerőt 
drágítani kell. Nagyjából 3 
—4 év múlva valósulhat 
meg a személyi jövedelem-
adózás is, ugyanezen okok 
miatt. 

A jelenleg érvényben levő 
három keresetszabályozási 
forma lényege egyébként, 
hogy kereseti adóköteles 
mind a bérköltség terhére 

elszámolt bér, mind a nye-
reségből fizetett részesedés, 
különböznek azonban a ke-
resetekhez kapcsolódó prog-
resszív adóztatás módszerei. 

— Mennyit változott 
helyzetük, mióta nem a 

számító esztendőket adna): 
az embereknek. 

Domaszék tanyás telepü-
lés, az itteniek fó megélhe-
tési forrása a fóld. Zöldség-, 
és gyümölcstermesztő, s egv-

a~ re inkább piacwzó. keresu-ie-
rashoz. hanem Szeged von- dóhagvománvok vannak. A 
záskórzetébe tartoznak lakosság jó része még min-

ideáli's. A hatvanas években 
lett volna lehet&tg négy-
tantermesre. Az akkori ve-
zetők úgy dontóttcK, várni 
kell, majd csak lesz penz 
olyanra, amelj hosszú tavon 
megoldja i gondokat. A het-
venes evekben már kényte-
lenek vol iuns eiíogadni a 4 
tantermeset, ebben kilenc 
osztályt tanítunk, jövőre 
ujabb évfolyamot kell bón-
lani. Kicsi tehát az iskolánk, 
de úgy gondoljuk, bővítése 
olyan cél, amely moge a 
község lakossaga egységesen 
felsorakozhat. 

— Sok a tanyán elő idős 
ember. Gondozásuk, szociá-
lis otthoni elhelyezésük mek-
kora problémát okoz? 

— Többségük szerencsére 
Az első időben kicsit dig a kúlierülelen él. Most- családban él. Mióta Szegeti-

magunkra hagyatva "éreztük 
magunkat. Hozzászoktunn a 
járási gyámkodáshoz. Itt 
egy-egy ember nyolc-tízféle 
inunkat is végez. Néha hár-
masával jöttek ellenőrizni, 
pont-veswzö kérdésekben, a 

hogy • valjtozik a település-
fejlesztési támogatás -rend-
szere, újabb viták várhatók 

— A tanyaiak régen is azt 
mondták: mi t«s fizetjük a 
kozsegfejlesztési hozzá uáru-

,... , lást, de csak a faluban csi-
jelentes-ek stilisztikaiaban is „ á l n a k b e l ö l e j á r d á t 
fegyelembe kellett venni a _ T a r t u n k e t t ö l a M . 
velemenyuket. A varosiak a d & t t 6 L Először: az 
segítettek valamennyit, ku- k ö r ülményeket 
lonben pedig hozzászoktunk, 
hogy nekünk kell dönteni. 

egyem 

lestnevelés, sport, egészség 
Országgyűlési bizottság ülése 

A sportegészségügy hely- hangsúlyozta: napjainkban a szakorvosok is kapcsolódja-
zetéről és fejlesztésének fel- sportegészségügyre két je- n a k b e a sportegészségügyi 
adatairól tárgyalt keddi ülé- lentős feladat hárul. Egy- m u n k á h a __ 
sén — Festa László elnökle- részt fokozni kell a teljesít- m u n K a D a - Mások az eiet-
tével — az országgyűlés szo- ménynövelcs tiltott módja, k o r i sajátosságokat figyel-
ciális és egészségügyi bi- a doppingszerek alkalmazd- men kívül hagyó túlzott 
zottsága a Parlamentben. SCL (illeni liavcot, s 3 spor- rnGgtörhelés ellen emeltek, 

A sportegészségügy je- tolók egészségét nem ve- ó t hangsúlyozva: az él-
lenlegi helyzetét, szervezetét szelyezteto, tudományosán ' 5 ' 

jelentésé- megalapozott módszerekkel sportnak a kedvtelesbo! 
kell mozgósítani a szervezet sportolók széles tömegeire 
tartalékait. Másrészt a keu alapozódnia. Sokan fél-
kedvezotlen életmódbeli vál- tik a mozgástól a gyerme-
tozások ellensúlyozására keket, holott a betegségek 
célszerű fejleszteni a sza- e g y részénél nem a spor-
b-rdidő-sportot, s ki kell tolás tiltása a célravezető — 
alakítani ennek orvosi hát- figyelmeztettek a felszólalók. 
t erét. A jövőben javítandók az is-

A vitában felszólalók — kolai sportolás feltetelei, s 
közöttük dr. Rusz Márk a z ° k t a t á s i

t
 r e formban is 

nagvobb teret szukseges 
Csongrád megyei képviselő s z e nte ln i a testkultúrának. 

kiemelték: a széles körű Mivel az alapellátásban a 
szakellátásról gondoskodó körzeti. az iskolai és az 
Országos Testnevelési és S ^ e v e í ^ I s 
Sportegészségügyi " ' 
ben — egységes 

áttekintő közös 
ben az Országos Testneve-
lési és Sportegészságügyi In-
tézet és a Magyar Sport-
orvos Társaság arra figyel-
meztet: számos gyógyító-
megelőző intézményben a 
szakmailag szükségesnél ke-
vesebb sportorvos műkö-
dik. s az alapellátásban te-
vékenykedő szakemberek — 
elsősorban a z egyetemi ok-
tatás fogyatékosságaiból és 
a helytelen szemléletből fa-
kadóan — tájékozatlanok a 
sportegészségügy, illetve a 
sport, a testneveles társa-
dalmi hasznosságával össze-
függő kérdésekben. Kedve-
zőtlenek a sportorvosi mun-

hez tarlovunk, jóval rövi-
debb ideig kell várni szociá-
lis otthoni elhelyezésre. Sze-
retnénk öregek napközi ott-
honát létesíteni a volt Ká-
tay-házban. Egyelőre felünk 
egy kicsit, hátha nem tud-
juk benépesíteni. A tanyai 
ember nem tud igazán pi-
n e m i i : amíg mozogni bír, 

figyelembe dolgozik. Az itteri gondol-
véve, családokra szólóan kodásban kicsit el is ítélik 
kell megállapítanunk az adó a Pihenést, a megerdemel-

— Tdbb pénzük lesz «z új mértékét. Már itt várható t e t l s- , I e « l s bízunk benne. 
helyzetben? néhány kemény vita. Még hoRV eljönnek az idos em-

— Nem De a meglevő élesebben merül föl ezután berek, s tartalmas elfoglalt-
összeigekkel szabadabban s z a kérdés mire költsük az ságot tudunk nekik nyújfa-
gazdálkodhatunk. Például: í g y befolyt ' pénzt Ezentúl n i- H a i g ény lesz rá. a tá-
.szükséges lenne egy hidro- n e m lehet a járásra, megyére V°1 lakok het közben ott is 
glóbusz. Megyei támogatás- hivatkozni, helvben, még-
ból és saját forrásainkból hozzá a lakc&ságot demok-
korábban is összejött volna ratikus fórumokon megkér-
rá a pénz. de a jogszabályok dezve kell dönteni, 
bekerítettek: meghatározták. _ A n a q y o b b b e l e ! Z Ó l i s . 
milyen forrasbol szármázó ellnek'' 
pénzt mire költhetynk. fgy _ N e n l A t t ó l h r > g v r é . 
aztan h.áoa volt pénz, arra S 7 e k r e s z a k a d a i a k a s s á R . 

Arra hivatkoznak majd. 
azt 

gyakran nem költhettük, 
amire eppen szükségünk lett ^ p ó k b ó l 
volna. 

alhatnak. 
— Von-e árnyoldala az 

önállóságnak? 
— Természetesen. Szűkös 

lehetőségekből önállóan is 
nehéz gazdálkodni Ez az 
önállóság gyakorlatilag azt 
jelenti, magunkra vagyunk 
utalva. Irtunk több olyan 
nagyvállalatnak. amelyrö; 

, . . . . , . , ., ... , tudjuk, hogv Domaszékről 
sok ember jár hozzájuk d d -— Domaszék láthatóan ges . És más szükséges a ía-

4„nr..-n. vv. . . , ... ... , luban. más a külterületen 

Magunkra 
utalva 

és 
Intézet- a sporttal kapcsolatos teen 

szemlélet dőiket, kívánatos, hogy a 
alakult ki a gyógyító-meg-

k a tárgyi feltételei, a mü- e lőző munkában, s lendü-
szerezettség nem éri el a i e tet kaptak a sportegész-
kívánatos szinvonalat, s a ségügyi kutatások. A köz-
szükségesnél kevesebb a ponti diagnosztikai tömb 
sportorvosi vizsgálatra al- létrehozása, s az egységes 
kalmas helyiség. A sport- dokumentáció kialakítása a 
egészségügy jövőjével kap- jövőben tovább" javíthatja a 
csolatban az előterjesztés sportorvosi munkát. Az 
hangsúlyozza: a következő egyes megyék között nagy 
evekben várhatóan előtér- különbségek mutatkoznak az 
be kerül a testnevelés és ellátás színvonalában, s 
a sport testépítő szerepe, s vannak olyan megyék is. 
a szabad idő növekedésével amelyékben egyáltalán nem 
emelkedni fog az öntevé- működik • főfoglalkozású 
kény testedzők száma, sportszakorvos. A községek 
Egészségügyi ellátásuk ér 

jövőben pontosan írják kö-
rül sportegészségügyi fel-
adataikat — mutattak rá a 
felszólalók. 

épül. gyorsan fejlődik. Kö 
zel a város, jók az adottsá-
gok. 

— Talán éppen ez egyben m í n d e n jogos igényt ki tud-
hátrány is. Itt csak az ott- j u n k elégíteni. A meggvö-
hont és a második gazdasá- zésben. az érdekek egve-tte-
got találják meg az em'oe- tésében bízunk: abban, hogv 
rek. Egyetlen nagyobb gaz- találunk olyan közös célo-
dasági egység van. a Szőlő- k a t amelyekkel mindenki 
fürt Szakszövetkezet. egyetért 

— Vaqyis a szakszCvetk?-
zet az egyetlen cég. ame-
lyiktől támogatást kérhet a 
tanács. ; 

— Pontosan. Nekik is meg-
van a maguk baja, most 
változott a kedvezőtlen adott-
ságra elszámolható állami 
támogatás mértéke, ez sú-
lyos milliókat vesz ej a nye-
reségükből. gyakorlatilag a 
község zsebéből is. 

Tartunk a nyílt 
vitáktól 

— Miért nem próbálkoz-
nak iparlelepitessel? 

— Kicsi a község. Számba 
vettük, nyölcvan-száz ember-
nél többen nem vállalnának 
itt munkát. Ennyiért, az ipar-
vállalatoknak nem é-rde-nes 
beruházniuk. A szakszövet-
kezet létesít különböző mel-
léküzemágakat, ezek nem-
csak nyereséget, hanem 
munkát, rendszeres jövedel-
met, a nvugdijalaipba be-

gozni. Kértünk anyagi segít-
. . .. . . séget tőlük. Társadalmi Annyi pénzünk pedig ugy- m u n k 4 n a k i s & r ü l t ü n k v o l . 

sem lesz. hogy egyszer e 

dekében az alapellátásban 
tevékenykedő orvosokat fel 

körzeti orvosai sajnos, nem 
rendelkeznek megfelelő 
sportorvosi ismeretekkel, a 

kell készíteni arra, hogy az rendszeres továbbképzéseken 
egyes sportágakban egész- ugyanis nem szerepel ez a 
ségügyi tanácsot tudjanak téma. Javasolták a képvise-
adni. a szakellátást pedig iák: az Egészségügyi Köz-
alkalmassá kell tenni a vár- lönyben tegyenek közzé 
hatóan növekvő igények ki- irányelveket a gyógyitő-meg-
elégítésére. A versenysport- előző sportegészségügyi alap-
ban a sportegészségügynek ellátásról. Többen felvetet-
pondoskodnia kell arról, ték: az orvostársadalom 
hogy a sportolók biológiai e gy része nem vállalja a 
károsodás nélkül juthassa- sportorvoslás ügyét. A jó-
nak el képességeik teljes rőben nagyobb figyelmet 
kibontakoztatásához. keii fordítani a szakemberek 

Szóbeli kiegészítésében dr. megnyerésére, arra. hogy 
Frenkl Róbert, a Magyar például az iskolaorvosok, a 

Új alkatrészáruház 
Kedden Pestímrén, a Vasút 

utcában az • Autótechnikai 
Vállalat megnyitotta leg-
újabb alkatrészáruházát. A 
kétszintes, 300 négyzetmé-
teres alapterületű üzletben 
valamennyi szovjet gyárt-
máhyú személyautóhoz — 
Ladához, Moszkvicshoz, 
Volgához és Zaporozsechez 
— árusítanak alkatrészeket. 
Az áruház induló raktár-
készletének értéke csaknem 
ötmillió forint, s már az el-
ső évben 60 millió forintos 
forgalomra számítanak 

Március elejétől az új 
boltban átveszik a meghi-
básodott alkatrészeket is, 
és azok maradványértékét 
leszámítják az újonnan vá-
sárolt alkatrész árából. Az 

alkatrészeket veszik át, s 
csak a későbbiekben lesz 
mód arra, hogy valamennyi 
alkatrészt felvásároljanak 
A vállalat a hibás alkatré-
szeket felújítja, s a Kresz 
Géza utcai autósboltjában 
hozza forgalomba az új árá-
nál olcsóbban, ezekért a fel-
újított alkatrészekért egy. 
eves garanciát vállalnak. 

A pestimrei alkatrészáru-
házban nemcsak a komplett 
alkatrészegységeket fogják 
árusítani, hanem olyan ki-
sebb darabokat is, mint pél-
dául tömítések, fúvókák. 
Ezzel elsősorban arra töre-
kednek. hogy az autótulaj-
donosoknak ne kelljen egv 
kis hiba miatt nagy értékű 

na. Sok helyről nem is vá-
laszoltak, másutt udvarias 
levélben utasítottak el. 

— Mihez kevés az önálló-
ság? 

— Vannak doJgnik, amik-
hez át kellene lépni a saját 
árnyékunkat. Ilyen a gáz-
program. Hát mivel hátrébb-
való a domaszéki ember, 
mint az üllési. vagv a kiste-
leki? Csakhogy itt nincs 
nagy fogyasztó, a szakszö-

— Például mire nem saj- vetkezet termálvízzel mű-
nálnák a pénzt a domaszé- ködteti a szikkasztóiát. Hiá-
kiek? ba áldozna a lakosság, min-

— Az iskola bővítésére, den évben elutasítják a 
Ennek a községnek nyolc- kérvénvünket . . . 
tantermes iskola lenne az Tanács István 

Konzultáció Gárdonyban 

Terület- és településfejlesztés 
A terület- és településfej- tottságának javítása, az 

lesztési munka időszerű adott gazdasági helyzetben. 
kérdéseivel foglalkozó kon-
zultációval folytatódott ked-

csak az ott élők fokozottabb 
áldozatvállalásával lehetsé-

den Gárdonyban a Hazafias ges. Felvetődött, hogy míg 
Népfront Országos Tanácsá-
nak terület- és településfej-

a vonzáskörzetekben a kívá-
natosnál gyorsabb a népes-

lesztési osztálya által rende- ség növekedése, addig az or-
zett háromnapos gazdaságpo- szág egyes vidékein — Bé-
litikai konferencia. A Somo- kés, Somogy és Zala megyé-
gyi László építésügyi és vá- ben — az utóbbi évtizedben 
rosfej lesztési miniszter ve-
zetésével lezajlott eszmecse-
rének külön aktualitást 
adott az, hogy hamarosan 
a kormány elé kerül az a 
településeink jövőjét, fejlő-
dését meghatározó tervia-
vaslat. amelynek a kidolgo-
zásában aktívan részt vett a 
lakosság is. Csaknem száz 
helyen rendeztek az utóbbi 
hónapokban a 
Népfront helyi 
ilven témájú társadalmi vi-

a lakosság számának jelen-
tős csökkenése okoz gondot. 
E megyék további elnéptele-
nedésének megakadályozása 
érdekében lényegesen javí-
tani kellene e területeken a 
kommunális ellátottságot, és 
több helyi munkalehetősé-
get kellene teremteni. 

A lakosság, főként a ma-
gánerőből építkezők gond-

Hazafias jatt tolmácsolva a legtöbben 
bizottságai azt tették szóvá, hogy még 

mindig nagyon lassú az 
tát. s az ezeken elhangzott építkezéssel kapcsolatos en-
javaslatok épültek be a kor- gedélyek kiadása, s általá-
mány elé kerüiő koncepció- ban az építési ügyek intézé-

se. A miniszter a vitában 
elhangzottakra válaszolva 

ba. 
A gárdonyi eszmecsere 

elmondta, hamarosan intéz-
egytk kozponti temajaként kedések történnek 
az utóbbi években túlnépe-

az épí-
tési hatósági munka szinvo-

sedett agglomerációs körze- nalának lényeges javítására. 
tek gondjairól tárgyaltak. A tanácskozás résztvevői 
Mint ezzel összefüggésben, ma, szerdán a világgazdaság: 
a többi között megállapí- helyzetének. fejlődésének 

első időben csak a hiány- komplett alkatrészeket ki-
Sportorvos Társaság elnöke kardiológusok, az ortopéd I cikknek számító elhasznált cseréltetniük. 

tották. a nagyvárosok von-
záskörzetében kialakult te-
lepülések kommunális ellá- kóznak. 

hazánk gazdasági életére 
gyakorolt hatásával foglal-


